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حماسه شــهادت رزمنده مدافع حرم، محسن حججی، 
سرآغاز احیای دوباره هنر ایثار و شهادت شد. در سال های 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی و با در گرفتن جنگ تحمیلی، 
نوع جدیدی از هنر و ادبیات در وادی فرهنگ ســرزمین ما 
جریان پیدا کرد که هنر و ادبیات دفاع مقدس نام گرفت. این 
جریان در سال های بعد و با گسترده شدن مفهوم آن، با نام 
هنر مقاومت شناخته می شود. اما ادب و هنر مقاومت، مدت ها 
منتظر فرصتی برای خودنمایی و نفوذ بیشتر در جامعه بود. 
طی هفته هایی که از شــهادت محسن حججی در نبرد 
با داعش می گذرد و بویژه انتشــار تصویر تکان دهنده وی، 
فضای فرهنگی کشور نیز تحت تأثیر قرار گرفت و موجی از 
گرایش دوباره هنرمندان به هنر مقاومت به راه افتاد. ابتدا، 
فضای مجازی پر شد از دلنوشته های اهالی فرهنگ و هنر. 
حتــی هنرمندانی که از آن ها توقــع چندانی نمی رود و به 
ظاهر با این گونه موضوعات بیگانه هستند نیز بهتر و زیباتر 

از سیاستمدارها، مطالبی را در وصف این شهید نوشتند. 
اما بــه غیر از این، حماســه محســن حججی، توجه 
هنرمنــدان به خلق آثاری درباره شــهادت وی را نیز جلب 
کــرد. آثاری که همه بصورت خودجوش و آتش به اختیار و 

بدون سفارش یا دستور نهادها خلق شدند.
ســریع ترین واکنش به این واقعه توســط حسن روح 
الامین، نقاش و گرافیســت صورت گرفت. نقاشــی وی با 
اینکه درباره یک موضوع روز است اما پس زمینه ای تاریخی 
دارد. همچنین مثل دیگر آثار روح الامین، این نقاشی نیز با 
محتوای مذهبی در آمیخته است. وی در این نقاشی اقدام 
به شبیه سازی محسن حججی با شهدای کربلا کرده است. 
در این اثر که »دیدار« نام دارد، ســبک های رئال )واقع نما( 
و سمبلیسم )نمادگرایی( با هم در آمیخته شده اند. بطوری 
که در این اثر دیده می شود، نیروی داعشی در حین اسارت 
حججی، با یزیدیان همراه است و در برابر آن ها، پیکر بی سر 
سیدالشهدا)ع( و بانویی که نمادی از حضرت زینب)س( است 
به استقبال رزمنده مدافع حرم آمده اند. هر چند که فضای 
حاکم بر این تابلوی نقاشی رئال است اما به شکل نمادین به 
همسان سازی جبهه های امروز نبرد با عاشورا پرداخته است. 
حججی، نمادی از یاران امام حســین)ع( اســت و داعشی، 

نمادی از نیروهای یزید.
همچنین در فرصتی اندک و به ســرعت، فیلم مستند 
»آتش به اختیار« توسط برنامه تلویزیونی »ثریا« تولید شد. 
این فیلم با استفاده از فیلم های موجود از محسن حججی و 
همچنین مصاحبه با دوستان و نزدیکان وی، پرتره ای از این 
شهید را به تصویر کشید. تمرکز این فیلم مستند -همان طور 
که از عنوان آن مشخص است- بر سیر و سلوک و اقدامات 
محسن حججی در حوزه فعالیت های جهادی است. در این 
فیلم می بینیم که شهید حججی از همان ابتدا مسیری را در 

پیش گرفت که شهادت، تکمیل کننده آن بود. 
محسن مقصودی، تهیه کننده مستند »آتش به اختیار« 
درباره این فیلم گفت: شــهید حججــی، فعال خودجوش 
فرهنگی بود و همیشــه دغدغه مردم محروم را داشــت. او 
در طول حیات و زندگی خود، ســعی و تلاش فراوانی برای 
روشنگری و هدایت نسل جوان هم سن خود انجام داد و به 
همین دلیل بعُد فرهنگی و جهادی فعالیت های این شهید 

روضه ها را حاج اصغر زنجانی می خواند؛ خانواده 
شــهداء از خواندن ایشان بسیار استقبال می کردند؛ 
مهدی رسولی می گوید؛ »مادرم هم دست مرا گرفت 
و پای من به این مجلس خصوصی باز شد. مجالسی 
که شاید شور و حال عزاداری هایش دیگر در هیئات 
امروز کمتر دیده شــود. حقیقتاً رنگ و بوی خاصی 
داشت. طولی نکشــید که این توفیق را پیدا کردم 
بیشتر در محضر حاج اصغر زنجانی باشد.« رفته رفته 
خدمت حاج ولی الله کلامی رسید. مهدی تا توانست 
چیزهایــی را هرچند انــدک از این دریای بی کران 
معرفت اهل بیت آموخت. در فتنه 88 ستایشگری های 
انقلابی باز هم اوج گرفت. نام مهدی رسولی بیشتر 
به میــان آمد و هیئت ثارالله حوزه فعالیت هایش را 
گســترده تر کرد. بیشترین مخاطب هیئت ثارالله را 
دانشجویان، دانش آموزان و طلاب تشکیل می دهند 
اما کســبه بازار و مردم هم رفته رفته به این هیئت 
آمدند؛ به طوری که امســال در آنتن تلویزیون نام 
ایشان بیشتر شنیده می شد. در این گفت وگو، ادبیات 
دفاع از حرم، مداحی انقلابی، روحیه استکبارستیزی 
در ستایشگری و برخی مسائل دیگر را با این مداح 
نخبه جوان، هدف بررســی قرار دادیم. مشروح این 

مصاحبه در ادامه از نظرتان می گذرد:
* حسینیه اعظم، مهد ستایشگران بزرگ 
و صاحب نام زنجان است و هیئت ثارالله را نیز 
جملگی جوانان با نشاط و هیئتی فعال تشکیل 
می دهد؛ در این بین مــداح نخبه ای با زبان 
جدیدی به نام استکبارستیزی، انقلابی گری و 
ادبیات جدیدی تحت عنوان مدافع حرم بروز 
و ظهور پیدا می کند؛ به عنوان مقدمه از همین 
این هیئات  فعالیت تان در  و  چگونگی حضور 

بفرمایید.
جریان محبتی سیدالشــهداء)ع( بــه تبع، روز 
به روز در حال تکامل اســت و بعد از انقلاب اسلامی 
به لطف خدا سرعت این تکامل بسیار بیشتر شد؛ هم 
از لحاظ وسعت و هم از لحاظ عمق! البته این اتفاق 
چندان جدیدی نیست. این همان جریانی است که 
در قالب هیئت های مؤتلفه مطرح شدند و بعد از آن 
هم جریانی با راهبری اساتیدی همچون حاج منصور 
ارضی و دیگر مداحان فعالیت داشتند. مداحان آذری 
هم مثل استاد کلامی زنجانی و حاج اصغر زنجانی نیز 
در این میدان ستایشگری می کردند. ما هم چون در 
مکتب این بزرگواران پرورش پیدا کردیم؛ این هدف با 
تغییراتی به سبک و شیوه امروزی در دستور کار قرار 

گرفت. به فرموده حضرت امیر)ع( که فرزند زمان خود 
باشــید، ما همان فضای گفتمانی خودمان را مطرح 
کردیم. بحمدالله با عنایت حضرت سیدالشهداء)ع( 

این راه باز شد.
* آیا بین این دو هیئت که یکی مستمعین 
بااصالت تر و دیگری مخاطبین جوان تر دارند 

حتماً تفاوتی قائل می شوید...؟  
مخاطب هایشــان با هم تفاوت دارنــد، اما این 
باعث می شــود نه در حوزه اندیشــه بلکه از حیث 
اجرا تفاوت هایی کنند. اما در پشت صحنه تفکرات، 
فرقی ندارد. چراکه وقتی با مخاطب عام تری برخورد 
می کنید قطعاً باید نوع گفتمان هم متفاوت باشــد. 

یعنی باید مخاطب شناسی داشته باشیم. 
ثارالله پرشور  یعنی می طلبد در هیئت   *
بخوانیم و در حسینیه اعظم حتماً روضه خوانی 

و اشعار با اصالت تر...؟
در حســینیه اعظم ما قائل بــه مخمس خوانی 
هســتیم. البته یک تفاوت هایی را لحاظ کردیم اما 
همچنان از همان حال و هوای سابق برخوردار است. 
در هیئت ثارالله هم اگر در دهه امسال دیده باشید 
نوحه های بسیار قدیمی آذری را بازخوانی کردیم. اما 
در هر دو هیئت روحیه استکبارستیزی و انقلابی گری 
با ترفندها و روش های مختلفی جریان دارد. تصورم بر 
این است که مداح انقلابی جزئی از مداحی اسلام ناب 
است. این جدا از آن نیست و دقیقاً نکته ای است که 
برخی اوقات دچار اشتباه می شویم. ما گاهی مداحی 
انقلابی را بیش از اینکه در حوزه اندیشــه بدان نگاه 

کنیم در حوزه موضوع می بینیم. 
* برخی می گویند چــرا جهت هیئت ها 
سیاسی اســت و چرا روضه خوانده نمی شود. 
به نظر می رسد که با این ترفندها قصد دارند 
روحیه استکبارستیزی، انقلابی گری و به قولی 
بصیرت افزایی را از بین ببرند. برخی مواقع هم 
به امثال شما برچسب مداح درباری می زنند؛ 

نظر شما در این خصوص چیست؟
در جلســات ما مواقعی قائل به شــور همراه با 
حماسه هستیم که طبیعی است؛ هیجان مربوط به 
حماسه باید باشد. این نیست که ما روضه نمی خوانیم 
و فقط شعرهای استکبارستیزی و انقلابی می خوانیم. 
برخی مواقع می بینیم کسی نام حضرت آقا را نمی برد 
اما مسائل و نکاتی که در منویات مقام معظم رهبری 
است را رعایت می کند. یک مواقعی هم لازم است که 
مصداق ها را فریاد بزنیم؛ چون حضرت آقا فرمودند 

گیرمکه#حسین_فهمیدهراازکتبدرسیحذفمیکنید!
با#رویشناگزیرشهیدحججیهاچهمیکنید؟!

به نقل از کاربران فضای مجازی

یک شهید، یک خاطره

 مریم عرفانیان

احمــد به پیروي از امیرالمؤمنیــن)ع( در اموال بیت المال خیلي 
حساس بود. آن زمان که سوخت وسایل خانگي نفت بود، پسر عمویم 
در کمیته مســئول تقسیم سوخت شــد. یک روز پدرم نزد او رفت و 
مقدارِ بیشتری از سهم خودش درخواست کرد. ولي احمد بدون هیچ 

حسا سيت در بيت المال 

خون تازه در رگ های هنر مقاومت
سعید رضایی

نگاهی به آثار هنری خلق شده درباره شهید محسن حججی

بزرگوار با کمک دوستان او در این مستند به تصویر کشیده 
شده است.

 وی اضافه کرد: علت دیگر ســاخت مســتند »آتش به 
اختیار« مواجهه ما در برابر حمله ها و تبلیغات رســانه های 
بیگانه و ضدانقلاب اســت. آنها در برنامه های خود به طور 
دائم، علیــه موضوعاتی چون رســیدگی مدافعان حرم به 
مناطق محروم کشور و نبرد در میدان های جنگ برون مرزی 

را تبلیغ می کنند.
 این تهیه کننده یادآور شد: شهادت و نحوه زندگی شهید 
حججی خط بطلانی بر روی تمامی تبلیغات و شبهات مطرح 
شــده توسط رسانه های بیگانه اســت. شهادت او نشان داد 
افرادی که دغدغه مــردم و درد محرومان را دارند، آنهایی 
نیستند که در خانه ها و ماشین های مجلل نشسته اند و دم 

از محرومان می زنند بلکه افرادی هستند که در زمان مناسب 
برای محرومان و مستضعفان کشور دست به اقدام آتش به 

اختیار می زنند.
 وی تصریح کرد: این مستند توسط برنامه ثریا و به صورت 
شبانه روزی ساخته شده است. دوستان شهید حججی هم 
کمک فراوانی در تهیه عکس ها و خاطرات او برای ســاخت 
کار کردند. این تهیه کننده اضافه کرد: پخش متعدد مستند 
»آتش به اختیار« از شبکه های سراسری اول و سوم سیما و 

نظرات مردم نشان دهنده استقبال بی نظیر مخاطبان رسانه 
ملی از این اثر است.

همچنین طرح ها و نقش های دیگری هم طی هفته های 
اخیر با محوریت شخصیت و شهادت محسن حججی توسط 
هنرمندان خلق شدند. ازجمله می توان به تابلوی »خشوع 
فرشتگان در استقبال از شهید مدافع حرم محسن حججی« 
کار عبدالحمید قدیریان  اشاره کرد. این نقاشی، در بستری 
آبســتره و انتزاعی خلق شده و جنبه ماورایی دارد. طوری 
که حس و نگاه نقاش درباره ملکوتی شدن محسن حججی 
و استقبال فرشتگان از این رزمنده به نمایش درآمده است.

تابلوی نقاشی »شوریده سر« کار نقاش جوان برازجانی، 
محمدعلی نادری  اشــاره کرد. وی درباره این نقاشــی که 
چندی پیش در حوزه هنــری رونمایی و به نمایش درآمد 

گفته بود: شاید تصویر اسارت شهید حججی با تمامی سوزی 
که دارد و آتشی که به دل هر بیننده ای می نشاند، زیباترین 
تصویر برای اثبات مظلومیت امام حسین)ع( و اهل بیت آن 
حضرت باشــد؛ اهل بیتی که یک عمر روضه هایشان را در 
ذهنمان فقط تصویر سازی می کردیم. تصویری با آن لب های 

خشک و چشمان مظلوم ولی استوار...
وی افزود: هر هنرمندی علاقه مند است به هرشکل حس 
خودش را نمایان سازد. من هم سعی کردم با تمام روسیاهی 

که در مقابل این شهید دارم تصویر لبخندش را نقش بزنم، 
نقاشــی کنم و خطی با نماد آبی آسمان بر چشمانی که نه 
تنها یک ملت و یک مذهب، بلکه تمام دنیا را به ســتایش 
درآورد تا همیشه مظلومیتش در ذهن و خاطر هر بیننده ای 
به این نقاشی باقی بماند و ادای دینی کوچک برای این همه 

بزرگی ایشان باشد.
از دیگر نقاشــی های تأثیرگذار درباره شــهید محسن 
حججی می تــوان به کار محمود تبریزی  اشــاره کرد. این 
نقاشی، شهید حججی را در بهشت نمایش می دهد. همچنین 
انجمن هنرهای تجســمی انقلاب و دفاع مقدس هم برای 
ســاخت سردیس شهید حججی اعلام آمادگی کرده است. 
مسعود نجابتی، مدیرعامل انجمن هنرهای تجسمی انقلاب 
و دفاع مقدس گفت: »با استفاده از ظرفیت هایی موجود در 

مجموعه هنر انقلاب و نیز اساتید هنرهای تجسمی بنا داریم 
تا تندیس شایسته و فاخري را برای پاسداشت شهید حججی 
طراحی و اجرا کنیم.« البته هنوز هنرمند یا هنرمندانی که 
قرار است چنین افتخاری نصیبشان شود، معرفی نشده اند.

اما در عرصه شــعر و ادبیات نیز طــی هفته های اخیر 
ده ها شعر درباره شهادت محسن حججی خلق شد. ازجمله 
زیباترین این  اشعار می توان به غزلی از »حمیدرضا برقعی« 
با عنوان »بسمه ای تعالی سر«  اشاره کرد. در آغاز این غزل 

آمده است:
 به نام نامی سر، بسمه تعالی سر

بلندمرتبه پیکر، بلندبالا سر
فقط به تربت پاک تو سجده خواهم کرد

که بنده تو نخواهد گذاشت، هر جا سر
قسم به معنی لایمکن الفرار از عشق

که پر شده است جهان، از حسین سرتاسر
همچنین شــاعران دیگری چون محمدمهدی ســیار، 
میلاد عرفانپور، افشــین علا، بهروز قزلباش، محمدحسین 
انصاری نژاد، منصور نظری، مستشــار نظامی، محمد مهدی 
عبدالهی، مرتضی امیری اسفندقه، مصطفی محدثی خراسانی، 
رضا اسماعیلی و ... اشعار زیبایی را درباره این شهید سرودند. 
در روزهای منتهی به بازگشــت پیکر مطهر شهید حججی 

نیز برخی از شــاعران،  اشعاری را در استقبال از این شهید 
سرودند. یکی از این شعرها، مثنوی بلند علی محمد مودب 

است. وی در بخشی از این مثنوی، سروده است:
تو حجتی که هنوز این قبیله سرزنده است

علم به دست جوانمردهای رزمنده است
نسیم عشق تو پیچیده در مداین ما

شهید مجلس حسن حسین! محسن ما!
اسارت و شهادت حســینی وار محسن حججی در بین 

مســلمانان سایر کشورها نیز بازتاب یافت. عرب زبان ها نیز 
در شبکه های اجتماعی، مطالب ادبی خلاقانه ای را درباره این 

شهید مدافع حرم نوشتند.
در یکی از این نوشته ها )که سایت مشرق منتشر کرده( 
آمده است: گفته می شود یک  داعشی گردن یک اسیر ایرانی 
را گوش تا گوش بریده اســت، اما من چیزی جز زیبایی در 
آن نمی بینم. انســان سر بریده ای را می بینم که جلاد خود 
را با چاقوی عزم و اراده ای که دارد، به قتل می رســاند. من 
صدای منادی را می شنوم که ندا سر می دهد،  ای اهل ثارالله 

... محسن نزد شما آمده است.
کاربر دیگری با نام »ســحر قدار« با  اشــاره به نقاشی 
حســین روح الامین در اســتقبال امام حسین)ع( از شهید 
محســن حججی می نویسد: سیدالشهدا)ع( منتظر رسیدن 

شهید سربریده محسن حججی است.
حسین زین الدین هم نوشته: آنها عاشق سربریدن هستند 
و ما عاشق او )امام حسین علیه السلام (. اگر او نبود، ما عزت 
نداشتیم. چاقو شعار شما است. ما در کربلا نیز آن را دیده ایم، 
اما اگر شمر گلوی ما را هم ببرد، ما ناله نمی کنیم. به خداوند 
قسم که با دست شجاعت خود شما را سرکوب خواهیم کرد. 
آمریکا به شــما وعده پیروزی داده، اما کسی که به ما وعده 

پیروزی داده ، خداوند است.
شهادت محسن حججی، می تواند بهانه و مقدمه ای برای 
ایجاد نهضت ادبی و هنری در پاسداشت مدافعان حرم باشد. 
به امید آنکه این مسیر با پیوستن بیش از پیش هنرمندان، 
قدرتمندتر ادامه پیدا کند. وحید جلیلی، دبیر دفتر مطالعات 
جبهه فرهنگی انقلاب، اظهار نظر قابل تأملی در این زمینه 
کرد. او در برنامــه »ثریا« گفت: امروز همه قبول دارند که 
حججی ها امنیت ما را تامین می کنند؛ من خواهش می کنم 
که فداکاری حداکثری که امثال شهید حججی برای امنیت 
ما انجام می دهند را با یک تعاریف حداقلی از امنیت مخدوش 
نکنیم؛ حججی ها مدافع »امنیت انســانی« ما هســتند اما 
برخی یک تعریف حداقلی و حیوانی از امنیت دارند بله هر 
خرگوش یا آهویی ممکن است از آغل خودش دفاع کند و 
این ویژگی خاصی نیست بلکه آن ایرانی که حججی ها از آن 
دفاع می کنند ایرانی نیست که فقط یک وجب خاک باشد 

بلکه فرهنگ، تاریخ، اصالت، معنویت و آرمان ایران است.
وی افزود: او محکم ایستاد تا یک عده ای بلرزند؛ به برخی 
از دوســتان چهره و سلبریتی در هنرمندان و ورزشکاران و 
....عرض می کنم که احترام به شهید مدافع حرم این نیست 
که شــما در فضای مجازی یک چیزی بنویسید بلکه باید 
در میدان هــای حقیقی ورود کنیــد و از آرمان و مکتب او 
دفاع کنید.جلیلی همچنین »عدالتخواهی« را محور اصلی 
فعالیت های فرهنگی شــهید حججی معرفی کرد و اظهار 
داشــت: ما در بین اقشار مختلف کشــورمان داریم که با 
خیال خودشــان کار فرهنگی و مذهبی می کنند ولی هیچ 
دغدغه عدالت ندارند مثل انجمن حجتیه که خیلی ادعای 
ولایت هم دارند اما نگاه که می کنی سبک زندگی شان همه 
تجملاتی است و مانند اموی ها زندگی می کنند و دم از علی 
و فاطمه هم می زنند؛ حججی ها برای این هســتند که راه 
گم نشــود و نشان می دهند که کار فرهنگی درست و قوی 

به چه معناست.

استکبارستیزی در ستایشگری، 
حماسه خوانی با فضای مقاومت 
و دفاع ازحرم در گفت وگوی 

کیهان با مهدی رسولی

مجتبی برزگر

مقاومت در فضای مجازی

اضافه ســوختي، همان مقدار ســهمیه را به پدرم داد! پدرم ناراحت مي شود و بن سوخت را به او 
مي دهد و برمی گردد خانه!

 این حساسیت احمد را نشان مي داد که حتي در مقابل اقوامش از اعتقاد خودش کوتاه نمي آمد.
* خاطره ای از شهید احمد آتش دست
* راوی: پسر عموي شهید

نترسید از ابراز نگاه ها و گفتمان هایتان! از طرف دیگر 
کاملًا به این نکته واقف هســتم که ما در سر سفره 
محبت حسینی خیلی از این معارف حسینی را باید 
بگوییــم و نباید کمرنگ شــود. همه این ها باید در 
کنار هم باشــد. در کنار این روضه ها می توان روضه 
انقلابی هم خواند. ما در بین این روضه ها می توانیم 

شهیدپروری و سبک زندگی را بررسی کنیم. 
* برخی کارشناسان معارف ما اعتقاد دارند 
بین المللی حضرت سید  وجهه  نتوانســتیم 

الشهدا)ع( را نهادینه کنیم.
واقعاً نتوانستیم! یک نویسنده مسیحی می گفت 
که اگر حســین برای ما بود، آنقدر درباره او صحبت 
می کردیم تا همه عالم را مسیحی شد. با این حال، 

ما نتوانستیم... 
* ارزیابی تان از فضای شــعر دفاع از حرم 
چیست؛ اشعاری که توســط مداحان خوانده 
می شود را چگونه می بینید؛ باید در این مسیر 

ادبیات مدافع حرم را چگونه رعایت کنیم؟
 خــود مدافعان حرم موضوعی عمیق تر در طراز 
جریان هویت عاشورایی دارند. در این زمینه گاهی 
مداحان نمی دانند چگونه باید اولویت  قائل شــوند. 
یعنی در واقع به آن هویت عاشورایی وصل نمی شوند. 
عاطفه باید باشــد؛ چه کسی می تواند عاطفه را نفی 
کند؟ چرا کلیپ »ارغوان« با این استقبال مواجه شد؟! 
چون سازندگان آن می آیند و دست فرزند شهید را 
می گیرند و از خانه او را بیرون می برند؛ در بیرون از 
خانه او علم دست می گیرد و مخاطب این حقیقت 
را بیشــتر می پذیرد تا یکسری کارهای مصنوعی و 
غیرقابل درک و فهم را! بعضی مواقع هم شعرهایی 
خوانده می شود که با واقعیت ها و حقیقت ها سنخیت 
و سازگاری ندارد. این کارها انقلابی نیست و انحراف 
در مســائل انقلابی است. ما باید جریان تکفیری را 
تهدید کنیم؛ حضرات معصومین چگونه دشــمن را 
تهدید می کردند ما هم همان کار را انجام می دهیم. 
در این راستا خودم هم نوحه ای دارم: »لباس خاکیمو 
بیار مادر/ جبهه علمدار و علم می خواد/ بذار برم که 
عمه سادات/ بازم مدافع حرم می خواد/ تموم هم سنای 

من رفتند/ تا برسند به ظهر عاشورا/ تو رو خدا بذار برم 
تو رو خدا بذار برم مادر/ حیفه که من جا بمونم اینجا«
* وقتی که این ادبیات خوب پیاده شــود 

کارکرد آنچه خواهد بود؟
آن وقت منشــأ اثر خواهد بــود. هنر به تعبیر 
حضرت آقا باید خواص پســند و عوام فهم باشد. ما 
بعضــی از مواقع کارهایمان خیلی خواص پســند و 
عوام فهم نیست یا خیلی مواقع فقط عوام فهم است. 
* تا به حال شده کسی بگوید چرا هیئت تان 

آنقدر سیاسی است؟
بله. طبیعتاً ما همیشــه زیــر پاتک این حرف 
و حدیث ها هســتیم. گوشــه ای از این مســائل را 
می پذیریم، چون انتقادها به همه اتفاقات و مسائل در 
حوزه اجرایی وارد است اما یک نکته ای وجود دارد که 
باید اولویت بندی کنیم؛ واقعاً ما تاکنون در هیچ کدام 
از مسائل و رویدادهای انتخاباتی و سیاسی صرف ورود 
نکردیم. نمی گویم این کار درســت است یا غلط! ما 
فقط از گفتمان انقلاب اســلامی حرف می زنیم. از 
گفتمان ناب عاشــورا همان مصداق های معروف ألَا 
لَّةِ وَ  عِی قَدْ رَکَزَ بیَْنَ اثنَْتَیْنِ بیَْنَ السِّ عِی بنَْ الدَّ إنَِّ الدَّ
لةَُّ که حضرت سیدالشهداء)ع(  ا الذِّ لةَِّ وَ هَیْهاتَ مِنَّ الذِّ
می فرمودند. ما همین ها را گفتیم. ما باید از اقامه عزا 
به اقامه حق برسیم. روضه باید این طور باشد. ما که 
نمی توانیم ظالم را نبینیم. هر زمانی یک ظالمی دارد؛ 
آن شــهید حرف خوبی زد وقتی حسین در مذبحه 
است یا تو با حسینی یا با یزیدی! خواه بر سفره شراب 
و خواه بر نماز شــب. ما همین امروز ظالم و مظلوم 
داریم. ما در هیئت خودمان ظالم را تحقیر و مظلوم را 
حمایت می کنیم. مسیر باید به همین گونه طی شود.
* امروز موسیقی به اعتقاد برخی توانسته 
توجه بسیاری از مخاطبان را به خودش جلب 
کند؛ حتی برخی از مداحان هم وارد این عرصه 
شده اند. اگر یک روزی به شما بگویند در این 
عرصه آن دغدغه وجودی تان که انقلابی گری و 
استکبارستیزی باشد را به این میدان بیاورید، 

در این ظرف هم می خوانید؟
من اصلًا کار کســی را نقــد نمی کنم اما خودم 

اعتقاد دارم حداقل تا الان بنده در این مورد به نتیجه 
نرسیده ام. اعتقاد دارم باید به اصل مستند وفادار بود. 
مستند کار مداح با مستمع و داخل هیئت است نه 
بیرون! من خودم قائل به این هســتم که در داخل 
هیئت بخوانم. قائل به این هستم که با مستمع بخوانم. 
اعتقاد دارم مداح باید به مســتند که چارچوب های 

هیئت باشد، ابراز وفاداری کنند.
* نکته دیگر بحث استقبال است؛ چطور 
توانستید این همه مستمع و مخاطب را جذب 

کنید؟
ما جلســه هفتگی مان شــاید جزء شلوغ ترین 
هیئت ها باشــد. ما بالای دو هزار مســتمع جلسه 
هفتگی داریم. اصل موضوع ما به خاطر همان گلزار 
شــهدا بودن که برکت عجیب و غریبی دارد. وقتی 
شما بتوانید کار را یک طوری بگیرید که همه بتوانند 
با خانواده شان بیایند بیشتر می آیند. طوری جلسه را 
اجرا می کنم که همه بتوانند بیایند و اصول تربیتی 
و اخلاقی و عمومی را پیاده می کنیم تا همه بتوانند 
استفاده کنند. ما اولویت بندی کردیم تا همه قشری 
از ستایشــگری و روضه خوانی بهره ببرند. این گونه 
نیست که فقط شــور بخوانیم و برای جوان کاربرد 
داشته باشــد و یک فرد میانسال که دلداده روضه 

است بهره ای نبرد. 
* به نظرشما چه شد این همه استقبال از 
پیاده روی اربعین شد؛ سال گذشته 20 میلیون 
و امســال به مراتب این آمار افزایش خواهد 
یافت؛ البته در کنار این اتفاق خوب یک سری 
انحراف هایی را هم با تبلیغات علیه تشــیع 
این مســیر  باید چگونه در  انجام می دهند؛ 
خاصه مبلغان ما قدم بردارند تا بر شکوه این 

اقدام بیفزایند؟
این اتفاق از آن روزی های لایحتسب است. واقعا 
خیلی حساب شده نبود. البته انقلاب اسلامی یکی 
از زمینه سازهای این جریان است. حالا اگر این نعمت 
بزرگ خدایی ناکرده کفران نعمت شود نقمت بیرون 
می آید. حوزه اندیشــه را باید جدی گرفت. اهل فن 
باید بیایند شروع کنند نسبت به این جریان و بحث ها 

مطالعه کنند؛ چطوری می توان این جریان را عمیق 
کرد؟ 30 میلیون زائر در پیاده روی داریم باید 200 
میلیون بشود. آنقدر باید برویم و تبلیغ کنیم تا پیام 
اربعین به گوش همه جهان برسد. عده ای می خواهند 
این حرکت دیده نشود. باید نسبت به توسعه و تعمق 
آن کار ویژه کنیم. اما این اهل فن، علما و آشــنایان 
به این جریان ها باید در حوزه اندیشه کار ویژه کنند. 
کار دیگری هم انجام دهیم؛ اربعین را در طول سال 

جاری و ســاری کنیم. یعنی آن ذخیره ای که آنجا 
هســت یک زندگی مهدوی اســت. به عبارت بهتر 
وقتی در این تونل محبت حسینی قرار می گیرید از 
نجف تا کربلا زندگی ها زندگی ایثار است. همه تلاش 
می کنند که بیشتر ثواب ببرند. اگر سال گذشته برای 
100 نفر طعام می دادم این تعداد به دوهزار نفر برسد. 
این ســبک زندگی و عدم تعلق به خیلی از مسائل 
و خاکی بودن و مهاجــرت الی الله همه این ها را به 

زندگی ها اضافه کنیم. 
* چرا این پیاده روی در اربعین انجام می شود و 
در مناسبت های دیگری مثل عاشورا انجام نشود؟

ایــن برمی گردد بــه آن نگاه هــای نقلی ما که 
اهل بیت توضیح دادند و توصیه کردند. امام حســن 
عسکری فرمودند یکی از نشانه های مومن این است 
که روز اربعین، کربلا باشد. یعنی اهل بیت خودشان 
توصیه کردند که در این روز همه به زیارت حضرت 
سیدالشــهداء بروند و در روز عاشــورا در شهرهای 
خودشان اقامه عزا کنند. اما اربعین سالی یک بار باید 
همه جمع شوند و جامعه ایمانی یک جا گردهم آیند. 
این جمع شدن مومنین چنان اثراتی در ملکوت این 
عالم دارد و زمینه سازی ظهور دارد که جای دیگری 

نمی توان آن را پیدا کرد. 
* حرف آخر؛ شعری که در اربعین خوانده اید 

و خیلی برای شما جذاب بوده است...
غزلــی فاضل نظــری دارد که خیلی به دل من 

نشسته است: 
در راه رسیدن به تو گیرم که بمیرم

اصلًا به تو افتاد مسیرم که بمیرم
یک قطره آبم که در اندیشه دریا

افتادم و باید بپذیرم که بمیرم
خاموش مکن آتش افروخته ام را

بگذار که بمیرم که بمیرم که بمیرم

 باید
 از اقامه عزا
 به اقامه حق

برسيم

حماسه محسن حججی، 
توجه هنرمندان به خلق 
آثاری درباره شهادت وی 
را نیز جلب کرد. آثاری که 

همه بصورت خودجوش 
و آتش به اختیار و بدون 
سفارش یا دستور نهادها 

خلق شدندشهادت محسن 
حججی، می تواند بهانه و 

مقدمه ای برای ایجاد نهضت 
ادبی و هنری در پاسداشت 

مدافعان حرم باشد. 


